
 

Kære Trine Bramsen 

"Lov om anlæg og drift af en fast forbindelse over Femern Bælt med tilhørende landanlæg i 
Danmark" af 04/05/2015 (2014/1 LSF 141) og bevarelse af elementfabrikken, høring fra Sund og 
Bælt 

Sund og Bælt A/S har igangsat en proces med VVM og høring af en bevarelse af 

tunnelelementfabrikken i Rødby Havn, i strid med den gældende anlægslov. Sund og Bælt Femern har 

i et svar den 24.november 2022 bekræftet at "Sund & Bælt afholder idé- og forslagsfase som en del af 

offentlighedsprocessen for miljøkonsekvensvurderingen.". Ministeren udskød den 15. juni 2022 fortsat 

arbejde med en eventuel Kattegatforbindelse og Sund & Bælt annullerede den 19. oktober 2022 

udbud om "Rammeaftale om yderligere forundersøgelser for miljø og bæredygtighed til Kattegatforbindelsen 

– Kyst-Kyst". Grundlaget, for at igangsætte en VVM-proces for tunnelelementfabrikken er således ikke 

til stede før der, er en afklaring om en eventuel Kattegatforbindelse. 

Med følgende mail og brev søges afklaring af og aktindsigt i eller omkring forhold beskrevet i 

nedenstående spørgsmål. 

Forslag til Lov om anlæg og drift af en fast forbindelse over Femern Bælt med tilhørende landanlæg i 

Danmark (retsinformation.dk) 

"Lov om anlæg og drift af en fast forbindelse over Femern Bælt med tilhørende landanlæg i Danmark" 

af 04/05/2015 (2014/1 LSF 141) er gældende og ikke historisk eller ophævet. Anlægsloven er ikke 

erstattet af en anden lov. Anlægsloven erstatter eller tilsidesætter anden lovgivning, herunder 

Planloven og dermed udarbejdelse af lokal og regionalplaner for Rødby og i nogen udstrækning for 

Lolland. I anlægsloven skal tunnelelementfabrikken nedrives og der henvises f.eks. til "hvori bl.a. 

indgår en specialdesignet tunnelelementfabrik, som skal nedrives efter kyst til kyst-projektets 

gennemførelse." Overvejelser om hvad der skal ske med området for tunnelelementfabrikken, er 

klart beskrevet i anlægsloven ved "idet tunnelelementfabrikken skal nedtages og området 

reetableres efter anlægsfasens afslutning.". Anden anvendelse kan først blive overvejet når 

anlægsloven er ophævet og skal følge Planloven og proces skal varetages af Lollands Kommune. 

Bevarelse af elementfabrikken (sundogbaelt.dk) 

"Arbejdet med bevaringen af elementfabrikken er påbegyndt. Sund & Bælt har igangsat den 

miljøkonsekvensvurdering (VVM), som skal udgøre grundlaget for den politiske beslutning om at 

bevare elementfabrikken." og "Sund og Bælt indleder miljøkonsekvensvurderingen med en offentlig 

idé- og forslagsfase. Her har borgere, virksomheder, myndigheder og andre interessenter mulighed 

for at komme med idéer, forslag og synspunkter, der kan indgå i det videre arbejde." hvor "Idéfasen 

løber fra mandag den 31. oktober 2022 til og med mandag den 28. november 2022." 

Spørgsmål til Transportministeren: 

Transportministeriet 
trine.bramsen@ft.dk 
Trm@trm.dk 
arp@trm.dk 
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https://www.retsinformation.dk/eli/ft/201412L00141
https://www.retsinformation.dk/eli/ft/201412L00141
https://sundogbaelt.dk/forbindelser/bevarelse-af-elementfabrikken/


Spørgsmål 1.: Med hvilken lovhjemmel har Transportministeren instrueret S&B til at 

overveje en bevarelse af tunnelelementfabrikken for Femern forbindelsen og 

igangsætte en VVM-proces? 

Spørgsmål 2.: Har ministeren informeret forligspartierne (V, S, DF, RV, SF, LA, KF, 

ALT) bag "Lov om anlæg og drift af en fast forbindelse over Femern Bælt med 

tilhørende landanlæg i Danmark" af 04/05/2015 (2014/1 LSF 141) om, at der er en 

væsentlig ændring til det aftalte, i-og-med, at tunnelelementfabrikken af Sund og 

Bælt forsøges bevaret og ikke nedrevet som aftalt, og om at Sund og Bælt har 

igangsat en VVM-proces for bevarelse af tunnelelementfabrikken? 

Spørgsmål 3.: Med hvilken lovhjemmel, kommissorie eller instruks fra 

Transportministeren arbejder S&B for en bevarelse af tunnelelementfabrikken? 

Spørgsmål 4.: Med hvilken lovhjemmel, kommissorie eller instruks fra 

Transportministeren har S&B igangsat en høring om bevarelse af 

tunnelelementfabrikken? 

Spørgsmål 5.: Har bestyrelsesformand (Michael Rasmussen) og næstformand (Jørn 

Tolstrup Rohde) i Sund og Bælt Holding A/S i henhold til vedtægterne for S&B 

forelagt Transportministeren, at S&B har igangsat høring om bevarelse af 

tunnelelementfabrikken for Femern-forbindelsen? 

Spørgsmål 5.: Mener ministeren at miljøvurderingen for Femern-forbindelsen giver 

grund til at overveje en bevarelse af tunnelelementfabrikken?  

Til afslutning beder vi ministeren overveje følgende 2 risici forbundet med en bevarelse af 

tunnelelementfabrikken.  

Den kumulative effekt på økosystemerne i Østersøen af Lynetteholmen, Kattegatforbindelsen, 

Femern-forbindelsen og en bevarelse af elementfabrikken, kan vise sig at være for voldsom med 

risiko for et totalt nedbrud fra iltsvind og begrænset saltvandsindstrømning til Østersøen. 

Tunnelelementfabrikken i Rødbyhavn vil anvende 350.000 kubikmeter rent grundvand om året til 

støbning af 73.000 tons tunge betonelementer. Bevares elementfabrikken og for 25 år risikeres en 

udtømning af grundvandsressourcerne på Lolland.  

 

Med Venlig Hilsen 

Cand. Scient. Lars Bagge Hommel-Nielsen 
 

Advokat Helle Lokdam Søren Stockmarr 

medlem af bestyrelsen for ”NEJ til 
Kattegatforbindelsen og 
Højhastighedstog i Vestsjælland" 

medlem af bestyrelsen for 
"STOP motorvej over Samsø" 

medlem af bestyrelsen for 
"STOP motorvej over Samsø" 

 

 

 


